
Príhovor

číslo: 4/2007

Vážení spolu-
občania ! Čas ži-
vota je neúprosný, 
svojvoľne farbí 
vlasy na bielo a 
brázdi vráskami 
tvár každému, či

sa nám to páči, 
alebo nie. Môžeme to síce obmedziť, 
ale určite nie zastaviť. Jedno však 
nedokážeme zmeniť – náš čistý, 
úprimný, obdivuhodný vzťah a lás-
ku k ľuďom. Láska, porozumenie a 
vzájomná úcta nám pomáha preko-
návať životné prekážky. Lebo život 
človeka sa skladá nielen z radosti, 
ale aj zo starostí. Je zvláštnosťou, 
že všetci si chránime v sebe  krás-
ne chvíľky, každý okamih radosti. 
Žijeme v storočí, ktoré jedni nazý-
vajú storočím vedecko-technickej re-
volúcie, iní storočím informácií. My 
však nechceme, aby sa to ľudské a 
kresťanské „Miluj svojho blížneho 
ako seba samého“ z duše človeka 
vytratilo, aby sa zabúdalo na úctu k 
ľuďom, ktorí učili nastupujúcu ge-
neráciu písať a čítať, ktorí ich liečili, 
ktorí projektovali veľké diela, stavali 
domy a stavby, ktoré nám môže zá-
vidieť celý svet a dorábali každoden-
ný chlieb. Veď staroba má svoju hr-
dosť pevne vrastenú predovšetkým 
do srdca. Vysoký vek tají múdrosť 
života. Bielučký vlas skrýva dávne 
starosti. Útrapy do tváre vpísal čas...

Určite nemusíte 3 x hádať, prečo 
začínam môj pravidelný príhovor 
tak nostalgicky a s takou dávkou 
vďačnosti a úcty. Všetci dobre vie-
me, že mesiac október je mesiacom 
úcty k starším. Veľmi by som si 
však priala, aby sme  nielen počas 
tohto mesiaca, ale stále mali na 
pamäti, že aj človek po šesťdesiat-
ke si zaslúži žiť svoj plnohodnotný 
život a aj keď sa občas vyskytnú 
nejaké obmedzenia, práve tie mu 
treba pomôcť prekonávať, aby si 
zachoval svoju sviežosť, rozvíjal na-
ďalej svoj intelekt a podľa svojich 
možností robil všetko, čo bude jeho 
život obohacovať. Lebo ten človek, 
ktorý svoj život prežíval a prežíva 
obklopený láskou svojich najbliž-
ších, v priateľských vzťahoch s iný-
mi ľuďmi starne oveľa pomalšie.

Nedopusťme nikdy, aby sa na 
ľudí v „treťom veku“ pozeralo 

(pokračovanie na strane 2)

Dňa 24. augusta 2007 sa zišlo Obecné za-
stupiteľstvo na svojom siedmom zasadnutí. 
Zasadnutie OZ otvorila starostka obce Mária 
Kleinová. Privítala poslancov a hostí a obozná-
mila prítomných s programom zasadnutia. Za 
zapisovateľa bol schválený Jaroslav Budinský 
a za overovateľov zápisnice boli zvolení Ing. 
Daniel Martinko a František Proner.
Kontrolu plnenia uznesení previedol Jaroslav 
Budinský. Uznesenia boli splnené, alebo sa 
plnia priebežne. OZ súhlasilo s usporiada-
ním Rómskej zábavy a to Rómskemu zdru-
ženiu „KHAMORO“ na deň 25.8.2007 pri 
dodržaní uznesenia 70/2007 s podmienkou, 
že po 22.15 hod. nebudú v Urbárskom dome 
rómske deti do 15 rokov na tanečnej zábave. 
Za poriadok je zodpovedný organizačný vý-
bor tanečnej zábavy: Ján Rusnák a Koloman 
Čonka. OZ zobralo na vedomie vyhodnotenie 
výchovno-vzdelávacích výsledkov za školský 
rok 2006/2007 a to Základnej školy – Mgr. 
Peter Gömöry, Materskej školy – PaedDr. Oľga 
Akimjaková  a  Špeciálnej základnej školy – 
Mgr. Mira Viglaská. OZ zobralo na vedomie 
Rozbor hospodárenia Obce Spišský Štiavnik 
za I. polrok 2007. OZ ukladá vedúcemu prí-
spevkovej organizácie PRÁCE – SLUŽBY 
predložiť na ďalšie zasadnutie rozbor hospo-
dárenia k 30.9.2007. OZ zobralo na vedomie 
správu kontrolóra obce o vykonaných kontro-
lách na úseku vybavovania sťažností a petícií 
občanov a doporučilo starostke obce doplniť 
komisiu o pracovníčku obecného úradu. Tiež 
zobralo na vedomie správu kontrolóra obce 
o kontrole účtovných dokladov. OZ schválilo 
Smernicu o finančnej kontrole (na realizáciu). 
OZ súhlasilo s odpredajom pozemku pánovi 
Martinovi J. parc. č. 463/4 o výmere 198 m2  
za 1,- Sk meter štvorcový (vrátenie pozemku 
vlastníkovi). OZ zobralo na vedomie Žiadosť o 
poskytnutie informácii k pozemku na staveb-
né účely Bc. Viktória K.,  Poprad a doporučilo 
starostke obce informovať menovanú. OZ zo-
bralo na vedomie odpoveď Rímsko – katolícka 
cirkev, biskupstvo Spišské Podhradie ohľadom 
splátky, ktorú Obec Spišský Štiavnik požado-
vala uznesením č. 43/2007. OZ zobralo na 
vedomie žiadosť o odkúpenie pozemku Anton 

D.,  Spišský Štiavnik a poverilo Komisiu pre 
výstavbu, životného prostredia a územného 
plánovania prešetriť túto žiadosť a predložiť 
OZ na schválenie. OZ zobralo na vedomie Žia-
dosť Janky B. ohľadom poplatku za komunál-
ny odpad. Žiadosť prešetrí Komisia finančná 
a touto žiadosťou sa OZ bude zaoberať na 
najbližšom zasadaní. OZ zobralo na vedomie 
Žiadosť o preplatenie faktúry zo sústredenia 
pre folklórnu skupinu „Oľšovec“.
11. septembra 2007 sa zišlo Obecné zastupi-
teľstvo na 8. mimoriadnom zasadnutí. Zasad-
nutie  otvorila starostka obce Mária Kleinová. 
Privítala poslancov a hostí a oboznámila prí-
tomných s programom, ktorý bol schválený. 
Za zapisovateľa bol schválený Jaroslav Bu-
dinský a za overovateľov zápisnice boli zvole-
ní Ing. Martin Hudzík a Ing. Milan Maliňák. 
Kontrolu plnenia uznesení previedol Jaroslav 
Budinský. Uznesenia boli splnené, alebo sa 
plnia priebežne. OZ nesúhlasilo s ponukou 
zapojenia vysokorýchlostného internetového 
pripojenia do siete internet Ing. Jozef Neupaer 
– Neunet Letanovce. OZ súhlasilo poskytnúť 
2000,- Sk na preplatenie pohrebných výdav-
kov Jozefa H., občana Spišského Štiavnika, 
umiestneného v Spišskej katolíckej charite – 
Dom Charitas Sv. Damiána de VEUSTER – 
Spišské Vlachy. OZ schválilo zmenu rozpočtu 
na rok 2007 na základe žiadosti Základnej 
školy Spišský Štiavnik – školská jedáleň (výme-
na okien) 55.000,- Sk. OZ schválilo príspevok 
TJ Spišský Štiavnik – nákup dresov pre žiakov 
vo výške 15.000,- Sk.
5. októbra 2007 sa zišlo Obecné zastupiteľ-
stvo na svojom 9. zasadnutí. Zasadnutie OZ 
otvorila starostka obce Mária Kleinová. Privíta-
la poslancov a hostí a oboznámila prítomných 
s programom zasadnutia, ktorý bol schválený.  
Za zapisovateľa bol schválený Jaroslav Budin-
ský a za overovateľov zápisnice boli zvolení Bc. 
Oľga Martinková a Magdaléna Javorská Dlu-
gošová. Kontrolu plnenia uznesení previedol 
Jaroslav Budinský. Uznesenia boli splnené, 
alebo sa plnia priebežne. OZ schválilo výstav-
bu telocvične a rekonštrukciu Základnej školy 
v súvislosti so zapojením sa do 1. výzvy
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Z Obecného zas tupi teľs tva



KRÁTKO

Strana 2
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(dokončenie zo strany 1)
Regionálneho operačného programu (ROP). OZ zobralo na vedo-
mie správu kontrolóra obce o vykonaných kontrolách  a to Stav 
pohľadávok a záväzkov z pohľadu likvidity. Doporučil starostke 
obce podrobne sa zaoberať navrhnutými opatreniami. OZ schvá-
lilo Žiadosť HUMANITÁR, nezisková organizácia, Levočská 1, 
080 01 Prešov o vybudovanie hygienických zariadení v DSS,DD 
v Spišskom Štiavniku v prednom trakte budovy za podmienky, 
že po realizácii hygienických zariadení prejde táto investícia do 
majetku obce, čím sa majetok navýši o preinvestovanú sumu 
(300.000,- Sk). OZ súhlasilo s odpredajom pozemku parc. č. 
163/2 o výmere 43 m2 v katastrálnom  území Spišský Štiavnik 
p. Jozefovi N., bytom Poprad,1m2 za 1,- Sk (táto parcela pôvodne 
patrila p. Štefanovi M. a dostala sa na list vlastníctva obce po 
zápise ROEP). OZ súhlasilo s odpredajom obecného pozemku 
p. Antonovi D., Sp. Štiavnik  podľa spracovaného geometrického 
plánu ( l m2 – 100,- Sk). OZ doporučilo starostke obce vstúpiť do 
jednania s geodetom za účelom zamerania zostávajúceho pozem-
ku na Kláštornej ulici (bývalá Kláštorná záhrada) na individuál-
nu bytovú výstavbu. OZ schválilo odpredaj obecného pozemku 
parc. č. 2199/1 katastrálne územie Spišský Štiavnik o výmere 76 
m2 (l m2 – 100,- Sk) Ladislavovi Š., Spišský Štiavnik. OZ schvá-
lilo návrh inventarizácie  v roku 2007 (Harmonogram inventari-
zácie majetku obce Spišský Štiavnik v roku 2007). OZ zobralo na 
vedomie Žiadosť TJ Družstevník Spišský Štiavnik, Priečna 2 o 
dofinancovaní nákladov na činnosť TJ na rok 2007.

za správnosť výpisu Oľga Rákociová

(dokončenie zo strany 1)
ako na ľudí po záručnej lehote. Ja Vám všetkým v tomto krásnom 

veku vo svojom mene, ale aj v mene všetkých poslancov obecné-
ho zastupiteľstva a aparátu pracovníkov obecného úradu prajem 
hlavne pevné zdravie, lásku blížnych, aby Vám nezhaslo nadšenie 
pre všetko dobré a krásne, čo Vás v živote obklopuje. A už teraz 
sa teším na stretnutie dôchodcov – tohtoročných jubilantov, aj v 
tomto roku v Urbárskom dome 20. októbra, ktoré sme pripravili 
z úcty k Vám. Verím, že prídete všetci pozvaní a ak to zdravotný 
stav nedovolí, budem sa snažiť nájsť si čas na osobné stretnutie s 
Vami, aby som Vám odovzdala darček a pozdrav od nás všetkých.

S úctou a vďakou očakávame tiež príchod sviatku Všetkých 
svätých, sviatku, kedy sa viac ako inokedy zamýšľame nad zmys-
lom a pominuteľnosťou života. Hlavnou úlohou obce v tomto 
období je pripraviť cintoríny na Vaše stretnutie so zosnulými 
blízkymi. Pred týždňom  sme ukončili posledné kosby cintorí-
nov vrátane cintorína v Kaštieli, vyčistili sme chodníky, vyhra-
bali listy, upravili tuje a ostatnú zeleň, povytínali staré stromy. 
Vašou úlohou bude navštíviť a upraviť hroby svojich blízkych 
od suchých kvetov, buriny, starých sviec, vosku, prázdnych ka-
hancov. Dole pod múrikom je umiestnený už tradične kontaj-
ner na staré kvety, vence, kytice. Iba tak zabezpečíme dôstoj-
nosť a pietu tomuto sviatku. Vyzývam hlavne občanov Rómov, 
ktorí bezprostredne bývajú v blízkosti cintorínov, aby zachovali 
aspoň počas tých sviatočných dní patričnú úctu nielen svojim, 
ale všetkým zosnulým, aby nepúšťali do okolia cintorínov svo-
jich psov, aby nenarušovali spomienky pozostalých pri hroboch 
hlučnou hudbou, krikom, spevom a hlavne by som sa nie rada 
dožila toho, že po sviatkoch, alebo aj počas nich budeme  mu-
sieť riešiť krádeže vencov, kahancov, poškodených pomníkov  a 
podobne. Zachovajme si dôstojnosť a úctu voči našim predkom 
a najbližším zosnulým osobám, určite by neverili, že sa dnes 
riešia v našej obci aj takéto veci. Však cintorínu v obci počas 
stáročí  vždy prislúchala najväčšia  vážnosť a úcta. Pestujme si 
aj naďalej túto tradíciu ako veľké bohatstvo, ktoré nám zane-
chali predchádzajúce generácie. A je to predovšetkým bohat-
stvo duše,  ktoré nosíme každý v sebe. A aké je veľké možno 
objavíme ponorení do spomienok pri blikajúcich sviečkach.

Mária Kleinová,
starostka obce

Daň za psa
V zmysle Zákona  č. 582/2004 o miestnych daniach  a miest-
nom poplatku za komunálne odpady a drobné stavebné odpa-
dy v znení neskorších predpisov je daň za psa splatná do 31.1. 
bežného roka bez vyrúbenia, t.j. bez doručenia výmeru. Každú 
udalosť ohľadom zmeny držiteľa psa alebo úhynu psa je potreb-
né nahlásiť hneď ako udalosť nastane najneskôr do 30 dní od 
jej vzniku na príslušnom tlačive, ktoré je k dispozícii v kance-
lárii Obecného úradu. Ak zmena nie je včas nahlásená popla-
tok za psa musí  byť uhradený až do doby nahlásenia udalos-
ti. Prosíme preto občanov, aby nezabúdali na túto povinnosť.

Daň z nehnuteľnosti  a ostatné poplatky
Aj touto cestou vyzývame občanov, ktorí doposiaľ ešte neuhradili 
dane a poplatky vyrúbené platobnými výmermi, aby tak urobi-
li čo najskôr a tak sa vyhli vysokým sankčným úrokom, ktoré 
sa musia vyrúbiť od doby splatnosti do doby skutočnej úhrady.

Uplatnenie úľav na poplatok za odvoz komunálneho odpadu 
za rok 2007
Poplatníkom poplatku za odvoz komunálneho odpadu je každý 
občan, ktorý má v obci trvalý alebo prechodný pobyt. V prípa-
de, že sa v obci dlhodobo nezdržiava môže požiadať o úľavu 
alebo oslobodenie od platenia poplatku po ukončení roku 2007 
a to písomnou formou najneskôr do 31.1.2008. K žiadosti je 
potrebné  doložiť vierohodný doklad (o zaplatení poplatku v 
inej obci alebo meste, o prechodnom pobyte, ubytovaní a. p.). 
Na žiadosti uplatnené po tomto termíne nebude prihliadané.

Správa daní  a poplatkov

V sobotu 20. októbra sa zišli jubilanti z našej obce v 
Urbárskom dome na malom posedení s občerstvením, 

kultúrnym programom a malým darčekom.
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V III. štvrťroku 2007

Novorodenci v Sp. Štiavniku:

☺ Kristina Ščuková 
☺ Milan Žiga
☺ Barbora Pačajová
☺ Erika Jakubcová
☺ Dávid Javorský
☺ Milan Paulis
☺ Daniela  Žigová
☺ Barbora Žigová
☺ Zuzana  Mirgová
☺ Dominika Šulcová
☺ Sabina Bočkajová
☺ Kristián Čonka
☺ Nikola Žigová
☺ Miroslav Pačaj
☺ Mária Gažiová

Vítame ich medzi nami

Blahoželáme jubilantom:

60 rokov
♥ Cyril Javorský, Mlynská
♥ Albert Hlaváč, Priečna
♥ Marián Javorský, Mlynská
♥ Štefan Rusiňák, Kvetná
♥ Hana Odrobinová, Lúčna

65 rokov
♥ Cyril Mizera, Kvetná
♥ Jaroslav Javorský, Kvetná
♥ Peter Jakubec, Kvetná
♥ Emília Nogová, Hlavná
♥ Terézia Bodorová, Priečna
♥ Mária Galiková, Kvetná

80 rokov
♥ Katarína Rusiňáková, Kvetná

Prajeme im pevné zdravie

Na večný odpočinok sme 
odprevadili:

† Katarína Králiková
† Jozef Kostolník
† Anna Mlynčoková
† Jozef Hronec
† Paulína Štajerová

K trvalému pobytu sa prihlásilo 
27 občanov.

Odsťahovalo sa 21 obyvateľov.

Osobné údaje občanov sú zverejnené 
s ich súhlasom.

SPOLOČENSKÁ KRONIKA ŽIVOT A DIELO MARTINA SLIVKU

Čas neúprosne beží, problémov je veľa, a 
každodenných novostí je toľko, že ich už nesta-
číme nielen vnímať, ale aj posudzovať aký môžu 
mať dopad na náš každodenný život.Milo však 
padne, keď sa zjaví nejaká správa o význam-
nom rodákovi. Taká správa o našom rodákovi 
prof. PhDr. Martinovi Slivkovi sa v mesiaci 
apríli 2007 objavila v Katolíckych novinách a 
v Slovenke. Tiež v apríli 2007 Slovenská televí-
zia premierou filmu Muž, ktorý sadil stromy od 
režiséra Martina Šulíka, doplnila niektoré mo-
menty z jeho života. Keďže nám starším je dob-
re známy, mladším, ktorí ešte veľa o Martinovi 
počujú, prinášame aspoň úryvok z jeho života.

Narodil sa 
v Spišskom 
Štiavniku v 
roku 1929. 
Študoval na 
Filmovej aka-
démii múzic-
kých umení v 
Prahe - odbor 
dokumentár-
ny film u pro-
fesora Karola 
Plicku a na 
Fi lozof ickej 
fakulte Karlo-
vej univerzity 
– odbor etno-
grafia a folk-
loristika. Od 
roku 1955 pôsobil ako dramaturg, scenárista a 
dokumentarista v Slovenskej filmovej tvorbe. Od 
roku 1967 ako režisér Štúdia krátkych filmov v 
Bratislave a od roku 1977 ako pedagóg na VŠMU 
v Bratislave – odbor dokumentaristika. Od roku 
1990 bol dekanom jej filmovej a televíznej fakulty.

Viac ako 40 rokov sa zaoberal problematikou 
slovenského ľudového divadla a svoje poznatky 
zhrnul v diele Slovenské ľudové divadlo. Mar-
tin Slivka sa zaraďuje medzi najvýznamnejšie 
osobnosti slovenskej kultúry a umenia vôbec. 
Autorsky sa podpísal pod vyše 140 filmov. 
Za svoju tvorbu získal vyše 40 významných 
ocenení na zahraničných festivaloch. V roku 
2005 získal Cenu Fra Angelica in memoriam.

Denník SME 7. apríla 2007 prináša o 
ňom článok s podtitulom „Dokument o re-
nesančnom človeku Martinovi Slivkovi“: 

Jeho život bol nielen „medový“, ale aj horký, 
veď nie každý režim každému praje no vytr-
val a zvíťazil. V jednom jeho filme dostali sa 
k slovu aj rodinní príslušníci: manželka, dvaja 
synovia a sestry. Jeden z nich rozpráva tragickú 
historku. Za normalizácie bol samozrejme aj 
jeho otec predvolaný a vypočúvaný na polícii. 
Historka sa odohrala v Levoči, kde otec a jeho 
synovia kúpili pohľadnicu s obrazom Judáša. 

Otec napísal na pohľadnicu  text tohto zne-
nia: „Veľa ďalších pracovných úspechov praje 
Martin Slivka“ a pohľadnicu poslal udavačovi. 

Keď sme si poniektorí mysleli, že o Martinovi 
vieme všetko, nevedomky sme sa mýlili a ospra-
vedlňuje nás len porekadlo „mýliť sa je ľudské“, 
pretože sa objavili nové poznatky z jeho tvorby. V 
deň 5. výročia jeho úmrtia 23. septembra 2007 
zavítal do našej obce spišský sídelný biskup prof. 
ThDr. František Tondra, aby o 17,00 hod. svä-
tou omšou otvoril Rómsky filmový festival Kalo 
Čangalo – čierny bocian, na počesť nášho rodá-
ka. Po sv. omši pokračovala spomienka premie-
taním filmu Deti vetra v sále Urbárskeho domu 

v Spišskom 
Štiavniku za 
pr í tomnost i 
pána biskupa, 
miestnych kňa-
zov a občanov 
majoritných a 
minoritných. 
Tento film 
poukázal na 
život Rómov 
vo viacerých 
štátoch, ich 
zvyky (svad-
by) a obyčaje 
a má za úlo-
hu podnietiť 
ich pre vyššiu 
životnú úro-

veň v niektorých usadlostiach na Slovensku. 
Slávnosť v sále urbárskeho domu otvorila sta-

rostka obce pani Mária Kleinová príhovorom a 
privítaním prítomných – manželky Oľgy Slivko-
vej r. Čarnogurskej, spišského sídelného biskupa, 
miestnych kňazov a občanov obce, hlavne Rómov, 
ktorí aplauzom  počas premietania filmu dávali 
najavo svoju sympatiu s týmto filmom. Potom na 
veselú nôtu zahrala a zaspievala rómska hudob-
ná skupina Sendrejovci. Prítomným sa prihovo-
ril aj PhDr. Pavol Sika – riaditeľ festivalu. Ďalšie 
festivalové filmy sa premietali od 24. do 29. sep-
tembra v Spišskej Novej Vsi, kde starostka obce  
a riaditeľ festivalu odovzdali pamätnú cenu 
Martinovi Slivkovi in memoriam jeho manželke 
pani Oľge Slivkovej v podobe kovovej plastiky. 

Tento multikultúrny medzinárodný festival o 
Rómoch pre Rómov i ostatných sa bude  konať 
každý rok v Spišskej Novej Vsi a bude ho organi-
zovať mesto Spišská Nová Ves, Univerzita Kon-
štantína Filozofa v Nitre  Nadácia Originál Nitra.

Náš rodák, Martin, už päť rokov odpočíva 
v Malej Frankovej. Jeho meno nemôže byť za-
budnuté, pripomínať ho bude jeho tvorba.

Ján Slivka
kronikár
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Pochybná sláva Zo športu
FUTBAL

Naša TJ začala novú sezónu 2007/2008 s predsavzatím, aby naše 
mužstva dospelých , dorastencov a žiakov bojovali o popredné 
miesta vo svojich súťažiach. Preto vo všetkých mužstvách nastúpili 
noví tréneri – Milan Piatak, Rudolf Šavel ml. a Ján Strakuľa. Pod 

ich vedením sa toto predsavzatie  zatiaľ darí plniť, keďže družstvo 
dospelých je pred koncom jesennej časti medzi štyrmi ašpirantami 
na postup, dorastenci sú na druhom mieste a žiaci v prvej polovici 
tabuľky. Na to, aby družstva svoje ambície naplnili, bude ale po-
trebná kvalitná zimná príprava a presvedčivé výkony v jarnej časti.

STOLNÝ TENIS
V novej sezóne sme nastúpili so šiestimi mužstvami – tri druž-
stvá dospelých, jedno družstvo dorastencov a dve mužstvá žia-
kov. Zatiaľ do bojov zasiahlo len „A“ družstvo dospelých a žiaci. 
Veľmi príjemným prekvapením bol vstup do sezóny našich žia-
kov v najvyššej súťaži I. lige, kde po veľmi dobrom výkone zdo-
lali svojich súperov zo Spišškej Novej Vsi a Rožňavy. Dúfame, 
že im ich nasadenie vydrží a v tejto najvyššej súťaži sa udržia.

Touto cestou chceme poďakovať Obecnému zastupiteľ-
stvu v Spišskom Štiavniku za finančnú podporu na za-
kúpenie športového výstroja pre žiakov, ktoré napomá-
ha k dôstojnej reprezentáciu našej obce v I. lige žiakov.

Jozef Javorský
predseda TJ

Nájomné zmluvy na hrobové miesta

Už viackrát bol v Obecnom spravodajcovi citovaný nový zákon o pohreb-
níctve z dôvodu povinnosti prevádzkovateľa uzatvoriť nájomné zmluvy 
na  všetky hrobové miesta. Prosíme pozostalých, aby nahlásili svoje údaje 
(meno, priezvisko, bydlisko, rodné číslo, popr.tel.kontakt) s uvedením hro-
bového miesta na ktoré sa má uzatvoriť nájomná zmluva (meno, priezvisko, 
dátum narodenia a dátum úmrtia nebohého). Údaje je potrebné doručiť na 
Obecný úrad v Spišskom Štiavniku osobne, poštou na adresu Obecný úrad, 
Hornádska 241, 059 14 Spišský Štiavnik alebo mailom na spisskystiavnik@
stonline.sk. Na základe týchto údajov budú vyhotovené nájomné zmluvy a 
zasielané späť nájomcom na podpísanie. Hroby, ktoré nebudú mať uza-
tvorený nájomný vzťah a neprihlási sa nájomca do 5 rokov, budú považo-
vané za voľné hrobové miesta a v prípade záujmu pridelené záujemcom.

Správa cintorína

Mohlo by sa zdať, že Spišský Štiavnik je „dedinka v údolí“, 
ktorá si žije v našom štáte svojím pokojným a anonymným živo-
tom. Nie je to celkom tak. I keď vačšina našich zákonodarcov by 
len s ťažkosťami a možno iba podľa prvého názvu našej obce 
hľadala miesto jej  výskytu na mape, televízia Markíza sa stará  
dokonca aj niekoľkokrát do roka, o naše zviditeľnenie. Koho by 
takáto skutočnosť nepotešila? Veď nebyť hokeja v Poprade, tak 
sme  v televíznych novinách možno častejšie ako naše okresné 
mesto. Žiaľ, nie vždy je táto popularita žiaduca. Naposledy nás 
pán redaktor Tribula zviditeľnil vďaka analfabetizmu našich 
rómskych spoluobčanov. Pani Žigová pred očami celej republiky 
nazývala včielku v šlabikári slovom „bongar“ a ďalšia Rómka 
tvrdila, že napriek svojej neschopnosti čítať a písať vedela by 
presne porátať aj vrece peňazí. Okolostojacim Rómom prítom-
nosť kamery a sebaznevažujúce výroky ich susedov v tej chvíli 
možno pripadali humorné, žiaľ vyslali správu do celého štátu a 
internetom aj ďalej, že nahlúpejší Rómovia v republike sú práve 
v Spišskom Štiavniku. K tomuto dojmu mohlo dôjsť aj  pre neob-
jektívnosť reportáže. Pracujem v tunajšej základnej škole a tento 
príspevok do televíznych novín ma prekvapil a trochu aj urazil. 
Nezainteresovanému sa môže naskytnúť otázka  - za čo potom 
berú naši učitelia platy, keď nie sú schopní za desať rokov po-
vinnej školskej dochádzky naučiť žiaka čítať, písať   a počítať ? 
Napriek tomu, že viem, že rómski žiaci zväčša nevykazujú výbor-
né výchovnovzdelávacie výsledky, určite neodchádzajú zo školy 
s tým, že nevedia čítať a písať. Pán Tribula dal miesto v svojom 
príspevku rómskej dôchodkyni, ktorá mala už po tridsiatke, keď 
v Sp. Štiavniku otvorili plnoorganizovanú školu. Druhou analfa-
betkou bola Rómka, ktorá nebola žiačkou  tunajšej školy  a  o jej 
školskej dochádzke nám nie je nič známe. Ďalšou analfabetkou 
bola žena, ktorá bola v čase po novembrovej nežnej revolúcii , 
kedy to bolo možné, oslobodená pre svoj nízky intelekt od po-
vinnej školskej docházky a vzdelávania. Za celú históriu školy 
boli takíto žiaci len traja. Ostatní Rómovia, ktorí vyšli z tunajšej 
základnej školy,  čítať, písať a počítať vedia. Ak nie, tak je to 
podľa mňa dobre zahrané divadielko a pre nich je  pohodlnejšie, 
keď  niekto niečo za nich vypíše a „polopate“  niečo vysvetlí a 
oni si nemusia namáhať  hlavy.     Alebo žeby  naozaj zabudli ? 
Ale to si naozaj neviem predstaviť. Ďalšou ranou „zboku“ boli 
pre mňa presvedčujúce  a nadšené slová Rómov o tom, ako by 
sa oni učili aj teraz v dospelom veku, len keby im to bolo umož-
nené. Tak takéto pokusy tu už boli dvakrát. Stroskotali  na neú-
časti Rómov na vyučovacích hodinách. Prvej vyučovacej hodiny 
sa ich zúčastnil dostatok. Postupne, ako išiel čas, dospelí rómski 
žiaci prestávali chodiť na hodiny a bolo ich stále menej a menej. 
Na deviatej vyučovacej hodine už nebolo koho vyučovať, pretože 
neprišiel ani jeden žiak. Učitelia za vykonanú prácu nedostali 
ani korunu, pretože celý kurz mal pozostávať z 30-tich hodín. 
Keďže sa ich nepodarilo v plnom rozsahu odučiť – venovali uči-
telia svoj voľný čas jednej veľkej utópii. Myslím si a som o tom aj 
presvedčená, že nie je úplne prioritné riešiť nevzdelanosť dospe-
lej rómskej generácie. V Spišskom Štiavniku nám geometrickým 
radom pribúda mladá rómska populácia a je dôležité, aby práve 
tá pochopila, že učiť sa nie je zbytočnosť. Lenže udržať rómske 
deti na vyučovaní aspoň chvíľku v akom –takom sústredení je 
veľmi náročné, pretože okrem učiteľov im potrebu vzdelávania 
v pravom slova zmysle nevysvetľuje nikto. Nepomáhajú nám pri-
tom ani ich rodičia, ktorí často podporujú záškoláctvo svojich 
detí a nespolupracujú so školou. Sú to tí istí rodičia, ktorí by 
sa vraj chceli teraz, v dospelom veku doučiť to, čo sa údajne 
v detstve nenaučili. Nie je to nehorázne pokrytectvo ? Keby to 
tak naozaj bolo, venovali by svojim deťom aspoň časť rodinných 
prídavkov na to, načo sú pôvodne určené a zakúpili by im aspoň 
základné školské potreby. Venovali by sa domácej príprave svoj-
ho dieťaťa do školy. Pri občasnej návšteve školy by vedeli, do kto-
rej triedy ich dieťa chodí a ktorý učiteľ mu je triednym.Trochu 
zviditeľnenia prospeje samozrejme každej obci, či mestu. Je však 
dôležité, aby sme sa zviditeľnili v pravdivom  a objektívnom svet-
le a nehádzali na seba viac popola, ako je to nutné.  Ak by bola 
spomínaná reportáž zameraná skôr na lenivosť našich spoluob-
čanov riešiť vlastné problémy, bolo by to určite objektívnejšie, 
ako príspevok o údajných  analfabetoch v Spišskom Štiavniku.

Mária Martinková

KRÁTKO


